
تجارت مشترک ايران وچک ادامه خواهد يافت
سفير جمهوري چک در ايران با بيان اينکه تجارت 
مش��ترک ايران و چک ادامه خواهد يافت، گفت: 
اروپ��ا ني��ز بايد کار تجاري خود ب��ا ايران را ادامه 

دهد. 
ب��ه گزارش خبرنگار مهر، س��واک پلوک چومبا، 
س��فير جمهوري چک در نشس��ت خبري امروز 
خ��ود ب��ا خبرن��گاران با بيان اينک��ه مذاکراتي با 
شرکت هاي تجاري چک براي حضور در ايران و 
تداوم تجارت با شرکتهاي ايراني صورت داده ايم، 
گفت: تمامي تلاش ما اين است که تجارت خود 
را ب��ا اي��ران ادام��ه داده و همه تلاش خود را براي 
حفظ آن صورت دهند، چراکه مردم ايران بسيار 

قوي بوده و بايد از آنها حمايت کرد.
وي ب��ا بي��ان اينکه اروپا نيز بايد همه تلاش خود 
را در جه��ت تج��ارت با اي��ران به کار بندد، گفت: 
اميدواري��م که کش��ورهاي اروپايي نيز بتوانند با 

ايران تجارت خود را ادامه دهند.
همچني��ن ي��ان  کاوان، رئي��س ات��اق بازرگاني 
مشترک چک و ايران نيز در اين نشست با اشاره 

ب��ه اينکه اين اتاق بازرگاني مش��ترک، از س��ال 
۲۰۱۵ فعال شده است، گفت: هدف از ايجاد اين 
اتاق بازرگاني آن اس��ت که براي برقراري روابط 

تجاري به دو کشور کمک کند. 
وي تصري��ح ک��رد: جمهوري چک مي خواهد در 

تج��ارت ب��ه ايران کمک کند، ت��ا اين همکاري 
موفقيت آميز باشد؛ اين در حالي است که در سال 
۲۰۱۶ که تحريم هاي ايران برداشته شد، ما بسيار 

خوشحال شديم.
ب��ه گفت��ه کاوان، اميدواري��م در آين��ده ني��ز اين 

تحريم ها نباشد تا همکاري ما بيشتر شود. 
در ادام��ه نماين��دگان ش��رکت هاي حاض��ر از 
جمه��وري چک در اين نشس��ت ني��ز با تاکيد بر 
اينک��ه راهکاره��اي نق��ل و انتقال پول در دوران 
تحري��م را مي داني��م، بر اين موضوع تاکيد کردند 
که شرکت هاي مادر از جمهوري چک، بايد تمام 

نيازهاي خود را تامين کند.
يک��ي از نمايندگان بخش خصوصي چک اعلام 
کرد:شرکتهاي چک به دنبال راه هاي نقل وانتقال 
پول از ايران هستند و نبايد از اين شرايط ترسيد، 
اين در حالي است که حفاري در عمق، حمل مواد 
معدني، آموزش کارگران و امنيت از جمله خدماتي 
اس��ت که ش��رکت ما مي تواند ارائه دهد؛ اين در 
حالي اس��ت که محصولاتمان را به روس��يه نيز 
فرستاده ايم، ايران کشور بزرگي است و اميدواريم 

که با ايران تجارت داشته باشيم.
وي اظهار داشت: ما مي دانيم چگونه محصولاتمان 
را به ايران بفروشيم، با شريک ايراني هماهنگي 
مي کني��م و از ات��اق بازرگاني ايران و چک کمک 

مي گيريم. 
يک��ي ديگ��ر از حاض��ران در اين جلس��ه گفت: 
اولين راهي که مي توانيم استفاده کنيم از طريق 
بانک هايي است که مشمول تحريم هاي آمريکا 
نمي ش��ود.راه دوم اي��ن اس��ت ک��ه کالا به ايران 
بفروش��يم و به جاي پول يک کالا ش��ما هم به 

ما کالا بفروشيد.
يکي ديگر از نمايندگان حاضر در اين نشست نيز با 
بيان اينکه توليدات ما در بخش قطعات مورد نياز 
براي بخش کشاورزي، کشتي هاي بزرگ، موتور 
هواپيما و هلي کوپتر است؛ خاطرنشان کرد کهاز 
يک و نيم سال پيش پروژه هاي خود را در ايران 
شروع کرده ايم و خواهان ادامه فعاليت هستيم.

وي گفت: به خاطر تجربه يک و نيم ساله در ايران 
مي توانيم کارمان را با ايران ادامه دهيم، هر چند 
مي دانيم تحريم ها ش��رايط را سخت مي کند.ما و 
ايراني ها مي توانيم يکي از بانک هايي که با آمريکا 
همکاري نمي کند را انتخاب کنيم و براي نقل و 

انتقال پول از آن طريق اقدام کنيم.
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صنعت و معدن

تراز تجاري کشور ۱۲۰ درصد رشد کرد 
تراز تجاري کشور با احتساب ميعانات گازي در ۶ ماهه نخست امسال؛، 
مثبت ۹۴۱ ميليون دلار برآورد ش��ده که نس��بت به مدت مش��ابه در سال 
گذش��ته ۱۲۰ درصد رش��د داشته است. به نقل از سازمان توسعه تجارت 
ايران، بر اساس اعلام دفتر آمار و پژوهش هاي تجاري سازمان توسعه 
تجارت ايران و طبق آمار گمرک ايران،کالاهاي کش��ورمان در ۶ ماهه 
نخست سال ۹7 با احتساب ميعانات گازي، به وزن بيش از ۵۶ ميليون 
تن و ارزش بيش از ۲3 ميليارد دلار به دنيا صادر شده که نسبت به مدت 
مشابه در سال گذشته ۱3 درصد افزايش ارزشي و 3درصد کاهش وزني 
داش��ته اس��ت.همچنين در ۶ ماهه منتهي به شهريور سال ۹7صادرات 
غيرنفتي )بدون احتس��اب ميعانات گازي( به رقم ۲۰7۰۵ ميليون دلار 
رس��يد که در مقايس��ه با رقم ۱7۰7۹ ميليون دلار مدت مش��ابه در سال 

گذشته نشان دهندۀ رشد ۲۱ درصدي است.

بستن حساب هاي ايرانيان در خارج از کشور به 
دليل عدم عضويت در fatf است 

عضو اتاق بازرگاني ايران گفت: پيوس��تن به fatf همه مش��کلات ما را 
حل نمي کند اما مطمئنا جلوي بيشتر شدن مشکلات را مي گيرد. بستن 
حساب هاي ايرانيان در خارج از کشور که آخرين آن در کره جنوبي اتفاق 
افتاد به دليل عدم حضور ما در اين گروه بين المللي بود. مجيدرضا حريري 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا با اشاره به تصويب FATF و تاثير آن 
در اقتصاد کشور گفت: بحث FATF و اينکه آيا اين مبحث به نفع ما است 
يا خير، مطرح نيست به طور مثال اگر من بخواهم به اصفهان سفر کنم اين 
که با پرايد باشد يا پورشه مهم نيست اصل اين است که گواهينامه داشته 
باشم. حال در اين مبحث نيز مفيد بودن يا مضر بودن حضور در اين گروه 

مطرح نيست بلکه لازم است ما در آن حضور داشته باشيم.

تشکيل ششمين کميته مشترک تجارت مرزي 
ايران و پاکستان 

اولين جلس��ه از شش��مين کميته مش��ترک تجارت مرزي جمهوري 
اس��لامي ايران با هيات پاکس��تاني در شهر کويته پاکستان با محوريت 
توسعه روابط تجاري و همکاري در زمينه حمل ونقل دريايي و ريلي و 
شيلات برگزار شد . به گزارش ايلنا از شاتا ،نادر ميرشکار رئيس سازمان 
صنعت ، معدن و تجارت سيستان و بلوچستان و رئيس هيات ايراني در 
اين جلسه ، اظهار داشت: با توجه به مشترکات ديني ، فرهنگي و حسن 
همجواري که بين بين ايران و پاکستان وجود دارد جلسات کميته مشترک 
تجارت مرزي با پاکس��تان به صورت مس��تمر برگزار مي شود که در اين 
راستا اميدواريم شرايط توسعه تجارت بين دوکشور نسبت به گذشته بهتر 

و شرايط براي توسعه مراودات تجاري بيش از پيش فراهم شود .

هند اعلام کرده به تمام قراردادها و تعهدهايش 
عمل مي کند 

عضو اتاق بازرگاني ايران در خصوص آخرين وضعيت ارتباطات مالي با هند 
گفت: وضعيت مانند سابق است و هندي ها به طور رسمي اعلام کردند که 
از ما نفت مي خرند ضمن آنکه به قراردادهايي که تا بيش از اين با ما منعقد 

کرده بودند و در فاز آخر قرار داشت نيز عمل خواهد کرد. 
ابراهيم جميلي در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا در خصوص تصويب 
FATF و اثرگذاري آن در اقتصاد کش��ور گفت: برخي ادعا مي کنند که 
پيوستن به اين گروه خوب نيست اما اکنون مهم اين است که با تصويب 
آن جلوي بهانه گيري هاي آمريکا را مي توانيم در اين مقطع بگيريم. قانون 
مبارزه با پولشويي و تامين مالي تروريسم يک پيمان بين المللي است و اگر 
ما مي خواهيم در دنيا حضور داشته باشيم و با کشورهاي ديگر کار کنيم بايد 
آن را بپذيريم. وي ادامه داد: متاسفانه هنوز بانک هاي ما سازوکار اجراي 

اين پيمان را ندارند و براي عملي شدن آن نياز به زمان داريم.

هيات تجاري چين به مازندران آمد
هيات تجاري و اقتصادي استان جيانگشي جمهوري خلق چين براي 
بررسي ظرفيت هاي اقتصادي مازندران روز دوشنبه به اين استان سفر 
کرد.به گزارش ايرنا، اعضاي اين هيات هفت نفر متشکل از مقام هاي 
استان جيانگشي و تعدادي از مديران شرکت هايي است که در ايران و 
مازندران سرمايه گذاري دارند. معاون هماهنگي امور اقتصادي و توسعه 
منابع اس��تانداري مازندران هدف س��فر اين هيات تجاري و اقتصادي را 
بررسي ظرفيت هاي اقتصادي و زيرساختي اين خطه شمال کشور براي 
سرمايه گذاري اعلام کرد. حسن خيريانپور در گفت و گو با خبرنگار ايرنا 
نشست با مسئولان اقتصادي استانداري و بخش خصوصي مازندران و 
مذاکره براي سرمايه گذاري بخصوص در حوزه انرژي، راهها، پسماند را 

از مهم ترين برنامه هاي اين هيات معرفي کرد.

دلايل واردات ۱3 هزار دستگاه خودرو
 در نيمه نخست 97

با وجود اينکه واردات خودرو از تيرماه ۱3۹۶ متوقف بود آمار گمرک نشان 
مي دهد که نيمه نخست امسال بيش از ۱3 هزار دستگاه خودرو وارد شده 
که دليل آن، مصوبه هيات وزيران در مورد تمديد مهلت ۶ ماهه ترخيص 

خودرو تا ۲۴ شهريورماه امسال است.
به گزارش ايرنا، واردات خودرو در اوايل سال ۹۶ رشد شتاباني را تجربه 
کرد به طوري که براس��اس جداول آماري گمرک در پنج ماهه نخس��ت 
پارسال 37 هزار و ۶۲3 دستگاه انواع خودروي سواري وارد کشور شد که 
اين ميزان نسبت به مدت مشابه ۱3۹۵ از نظر تعداد ۶۴.۴۲ درصد افزايش 
يافت. اين امر سبب شد تا وزارت صنعت با هدف »مديريت منابع ارزي« 
سايت ثبت سفارش خودروهاي خارجي را ببندد. با اينکه در نيمي از سال 
۱3۹۶ امکان ثبت سفارش خودرو وجود نداشت، اما در مجموع پارسال 
7۰ هزار و 7۵ دستگاه خودرو سواري به ارزش يک ميليارد و 838 ميليون 
و 8۵۱ هزار دلار وارد کشور شد؛ يعني از نظر تعداد 8.۶۶ درصد و از نظر 

ارزش 8.۴۴ درصد کاهش داشت. 

ازبکستان مصمم به روابط تجاري
 و گردشگري با ايران است

س��فير ازبکس��تان در ايران گفت: ازبکس��تان در برقراري روابط تجاري، 
اقتصادي و گردش��گري با ايران مصمم و جدي اس��ت و س��فر به استان 
مرکزي نيز به عنوان يکي از قطب هاي مهم اقتصادي و صنعت توريسم 
انجام ش��ده اس��ت. »بهار عبداله يف« در ديدار با استاندار مرکزي افزود: 
۱۱7 واحد توليدي و صنعتي با سرمايه گذاري ايراني در ازبکستان فعال 
است که بيشترين حجم سرمايه گذاري توسط صنعتگران و تجار استان 
مرکزي بوده است. وي ادامه داد: ازبکستان و ايران علاوه بر همسايگي 
نقاط اشتراک زيادي را در حوزه فرهنگي دارند که بايد به بهترين شکل در 
تقويت مناسبات دو کشور از آن بهره گرفته شود.  سفير ازبکستان در ايران 
يادآور شد: استان مرکزي با زيرساخت هاي قوي اقتصادي و فرهنگي در 
زمره نخستين استان هايي بوده که از ايران با ازبکستان روابط اقتصادي و 

تجاري داشته و بايد اين مناسبات به صورت هدفمند تقويت شود. 

آخرين وضعيت معاملات نيمايي
عرضه ارز در بازار ثانويه به مرز س��ه ميليارد و ۶۰۰ ميليون دلار رس��يده 
است که البته اين رقم در مقايسه با ميزان صادرات غيرنفتي قابل توجه 
نيست. همچنين نرخ معاملاتي در اين بازار ۹۰۰۰ تا ۹۵۰۰ تومان در هر 
يورو است. به گزارش ايسنا، طبق بسته جديد ارزي بانک مرکزي که در 
نيمه مرداد امسال به اجرا درآمد، قرار بر اين شد که تمامي صادرکنندگان 
غيرنفتي ارز حاصل از صادرات را به سامانه نيما بياورند و در بازار ثانويه 

بفروشند و واردکنندگان نيز نياز خود را در اين بازار تامين کنند.
به موجب اين مصوبه ارز کليه کالاهاي اساسي و دارو با نرخ رسمي تامين 
مي ش��ود که اين نرخ ۴۲۰۰ تومان و محل تامين آن هم ارز حاصل از 

فروش نفت است که در اختيار بانک مرکزي قرار دارد. 

اخبار کوتاه

رئيس اتاق بازرگاني تهران با اش��اره به ش��رايط 
کنوني ارز، معتقد است که دولت نبايد از ابتدا در 
دام تصميمات اش��تباه ارزي مي افتاد و مي گويد: 
بازگش��ت اعتم��اد از دس��ت رفت��ه، نقط��ه آغاز 

اصلاحات اقتصاد است.
به گزارش مهر، ... سيزدهم آبان ماه روزي است 
که دور جديد تحريم هاي ظالمانه آمريکا بر عليه 
ايران آغاز خواهد ش��د؛ تحريم هايي که به گفته 
مقامات ارشد اجرايي کشور، قرار نيست به لحاظ 
اقتص��ادي اتفاق خاصي را براي ايران رقم بزند، 
هر آنچه که بايد در اقتصاد ايران ناشي از اعمال 
اي��ن محدوديت ه��ا اتفاق مي افتاده، روي خود را 
نش��ان داده اس��ت. اين را نه تنها حسن روحاني، 
رئيس جمه��وري اس��لامي ايران مي گويد، بلکه 
اکنون مسعود خوانساري که اکنون سکاندار اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و کشاورزي تهران هم 
هس��ت، تائيد مي کند. ف��ردي که اگرچه اکنون 
هداي��ت مهمتري��ن اتاق بازرگاني کش��ور را به 
عهده گرفته، اما پيش��تر چند س��الي هم عهده دار 
مسئوليت هاي دولتي بوده است. پس هر دو سوي 
ميز را به خوبي مي شناسد. در همين راستا با رييس 
ات��اق بازرگاني تهران گفتگويي انجام ش��ده که 

بخش هايي از آن در ادامه مي آيد.

��� اگرچ�ه در جلس�ه هي�ات نمايندگان اتاق به 
ص�ورت مختص�ر ب�ه وضعيت اقتص�اد ايران و 
چشم انداز آن پرداخته شده و فعالان اقتصادي 
در مورد دغدغه هاي خود در اين حوزه صحبت 
کرده ان�د، ام�ا کمت�ر فضايي پي�ش آمده که به 
ص�ورت مفص�ل و جزئ�ي با ش�ما در مورد اين 
نکته بحث کنيم. ش�ما چه چش�م اندازي براي 

فضاي کنوني متصور هستيد؟
بايد قبول کرد اقتصاد ايران، پتانس��يل ضعيفي 
ن��دارد؛ يعني اگ��ر برمبناي توليد ناخالص داخلي 
موض��وع را بررس��ي کنيم، اي��ران رتبه ۲۴ را در 
دنيا دارد و اگر بر اس��اس س��رانه برابري قدرت 
خري��د بحث کنيم، بازهم ايران در رتبه هجدهم 
اقتصاد جهاني ايس��تاده اس��ت. ضمن اينکه در 
برخ��ي کالاها از جمل��ه نفت، معادن، گاز و البته 
تخصص و مهارت هايي که در داخل کشور وجود 
دارد، ني��ز ظرفي��ت بالايي داري��م. تنها در حوزه 
تکنولوژي هاي پيش��رفته، با برخي محدوديت ها 
مواجه هس��تيم که دليل اصلي آن هم س��ال ها 
تحريم يکجانبه اس��ت. همه اينها نشان مي دهد 
امکان مناس��بي براي توس��عه در کش��ور وجود 
دارد؛ ام��ا س��وال اين اس��ت که ب��ا توجه به اين 
ظرفيت ها، مهارت و توانمندي ها، چرا نمي توانيم 
در عرصه اقتصاد بين المللي خودي نشان دهيم؟ 
اين مساله به ساختار اقتصادي و نظام حکمراني 
کشور برمي گردد؛ به خصوص که طي سال هاي 
اخير، مش��کلاتي براقتصاد ايران تحميل ش��ده 
که تصميم گيري را مش��کل و رش��د اقتصادي را 
آهس��ته کرده اس��ت. از ابتداي انقلاب تا به حال، 
تورم ۲۰درصدي و متوس��ط رش��د ۲.۵ درصدي 
در کش��ور تجربه ش��ده است. در واقع نظام اداره 
اقتص��اد اي��ران از زمان انق��لاب تاکنون اينطور 
بوده که کش��ور را به ص��ورت درآمد- هزينه اي 
اداره نکرده ايم. همواره سعي شده به جاي اينکه 
اقتصاد در دس��ت بخش خصوصي باش��د، دولتي 
اداره ش��ود و در نتيجه دولت براي اينکه هزينه 
خود را تامين کند، همواره دس��ت در جيب بانک 
مرکزي داشته است و اين امر، به تورم و خلق پول 
دامن زده و ساختار معيوبي را ايجاد کرده که هر 
سال، بدهي روي بدهي بالا آورده و دولت بزرگ 

و فربه اي س��اخته اس��ت که در تامين هزينه هاي 
خود ناتوان مانده....

��� به هر حال شرايط اقتصاد ايران، اکنون يک 
ش�رايط عادي و بر مبناي مولفه هاي اقتصادي 
نيس�ت؛ بلک�ه با ي�ک اقتصاد هيجان�ي و البته 
تصميم گيري ه�اي هيجاني روبرو هس�تيم که 
ب�ر مبن�اي آن تعدد بخش�نامه ها رقم خورده و 
اصلاحات�ي ک�ه انجام مي گي�رد هم کار را بدتر 
از قبل مي کند. شما ريشه هاي اين وضعيت را 
گفتي�د و مولفه ه�اي اصل�ي آن را هم مي دانيد. 
فکر مي کنيد دوربرگردان اصلاحي از وضعيت 
کنون�ي، کج�ا اس�ت و نقط�ه آغ�از کار را چ�ه 
تعري�ف مي کني�د که اين اقتصاد نابس�امان به 

ريل برگردد؟
بزرگترين مشکل ما اين است که تصميم گيري ها 
را ب��ه تعوي��ق مي اندازيم. اين ب��ه موقع تصميم 
نگرفتن باعث مي ش��ود که مشکلات، روي هم 
تلنبار ش��ود. زماني که دولت دوازدهم روي کار 
آم��د، قيم��ت ارز 37۰۰ تومان بود؛ دولت عمداً يا 
سهواً سه عامل را فراموش کرد. يکي اينکه روز 
به روز نقدينگي اضافه مي شد. اين رقم قابل توجه 
اس��ت که آقاي روحاني دولت را با رقم نقدينگي 
ح��دود ۴۶۰ ه��زار ميليارد توماني تحويل گرفت 
و اکن��ون اي��ن رقم به ۱۶۰۰ هزار ميليارد تومان 
رس��يده اس��ت. دوم اينکه تمام تلاش دولت اين 
ب��ود ک��ه قيمت ارز، ثابت بماند و به همين دليل، 
س��رکوب قيمت را صورت داد؛ در حالي که اتاق 
بازرگاني بارها اعلام کرده بود که روزي اين فنر 
باز مي ش��ود و قيمت جهش مي کند؛ اما توجهي 
نش��د. پس اگر به موقع، بر حس��ب تورمي که در 
کش��ور وجود داش��ت مابه التفاوت تورم خارجي و 
داخلي روي نرخ ارز اعمال مي ش��د، امروز چنين 

وضعيتي رخ نمي داد....
 

��� اکن�ون بس�ياري معتقدن�د که دولت به دليل 
اينک�ه خش�ت اول سياس�ت هاي ارزي را در 
ابتداي امسال اشتباه گذاشته، هر بخشنامه اي 
که روي اين سياس�ت س�وار مي کند، راه کجي 
م�ي رود؛ بنابراين دولت بايد اين بخش�نامه را 

کنار بگذارد و با يک سيستم جديدي پيش رود. 
چقدر از نظر عملياتي، اين امکان وجود دارد که 

دولت سياست قبلي را ملغي اعلام کند؟
-وقت��ي عرضه و تقاضا متناس��ب نيس��ت، اين 
مس��ائل تکرار مي ش��ود. به عنوان مثال، دو سال 
قب��ل ک��ه صنايع به خصوص خودروس��ازان، با 
مشکل تقاضا مواجه بودند، وزارت صنعت بسته 
حمايتي تعريف کرد تا بر مبناي آن، بتواند تقاضا را 
در بازار خودرو تحريک کند؛ اما سوال اينجا است 
که از دو سال قبل به بعد، آيا درآمد مردم اضافه تر 
شده که اکنون تقاضا براي خريد خودرو ۲۰ برابر 
شده است؟ قطعا قدرت خريد مردم کاهش يافته 
اس��ت؛ پس اين موضوع نش��ان مي دهد که يک 
ج��اي اي��ن مکانيزم اش��کال دارد و تقاضا، يک 
تقاضاي صوري بوده و واقعي نيست. در مورد ارز 
هم به اين شکل است؛ يعني اگر تقاضا در مورد 
ارز واقعي نشود، خروج ارز صورت مي گيرد و در 
م��ورد کالاه��ا هم احتکار رونق گرفته و تقاضاي 
بي��ش از ح��د، به بازار وارد مي ش��ود؛ پس راه حل 

اين نيست که خودرو ثبت نام کنيد. ...

ح�الا اگ�ر ش�ما آن ط�رف ميز ب�وده و دولتي  ���
بوديد، چقدر اين شجاعت را داشتيد که دستور 
ارزي فروردي�ن م�اه را ابط�ال کرده و مکانيزم 
جدي�دي را جايگزي�ن کنيد؟ در واقع دولت چه 
تصوري را دارد که نمي خواهد از آن سياس�ت 
غلطي که از روز اول همه نسبت به اشتباه بودن 

آن هشدار داده بودند، عقب بنشيند؟
مس��اله همان بي تصميمي اس��ت. به غير از نرخ 
ارز مث��ال روش��ن ديگري ه��م مي توان در مورد 
بنزين زد. اکنون در داخل کشور بنزين را با يارانه 
فراگي��ر ب��راي همه مردم به ن��رخ ۱۰۰۰ تومان 
عرضه مي کنيم در حاليکه ترکيه همين سوخت 
را به قيمت ۱8 تا ۲۰ هزار تومان مي فروش��د و 
نرخ آن در عراق، افغانس��تان و پاکس��تان، ۶ هزار 
تومان اس��ت. حال س��وال اين اس��ت که دولت 
چ��ه مکانيزمي به کار گرفته که قاچاق س��وخت 
صورت نگيرد؟ برآوردها نش��ان مي دهد که اگر 
يک فرد، هر روز دو گالن بيس��ت ليتري بنزين 
ب��ه آن ط��رف مرز بب��رد، نزديک به يک ميليون 

تومان سود مي کند. مگر مي شود جلوي اين کار 
را گرف��ت؟ بالاخ��ره يا اينک��ه توليد ما بي نهايت 
است و مي توانيم علاوه بر نياز خود، نياز پاکستان، 
افغانس��تان، عراق و ترکيه را جواب دهيم، يا اگر 
نمي توانيم، دو راه بيشتر نداريم يا سيستم کوپني 
را پيش ببريم و به مردم سهميه بدهيم، يا اينکه 
قيمت را آزاد کرده و به جامعه هدف، مابه التفاوت 

پرداخت کنيم. راهکار سومي وجود ندارد. 

نقطه تعادل بازار ارز کجا است؟ اگر حتي اين  ���
سياست را پيش ببريم که بازار آزاد کنترل شده 
باشد، نرخ يک نقطه سر به سر دارد و اگر هم 
به اوج برس�د، بالاخره به تعادل خواهد رس�يد؛ 
پس اگر اين سياس�ت را دولت اعمال کند که 
بازار آزاد باشد، آيا نرخ ارز افزايش بسيار بالا 

و وحشتناکي خواهد داشت؟
 در م��ورد ارز، متاس��فانه ب��ا وضعيت نرخ گذاري 
هيجاني و بي ثباتي مواجه هس��تيم. هر دو اينها 
نيز ريشه هاي رواني دارد که منشاء آن هم عدم 
اطمينان و اعتماد مردم به تصميم گيران و دولت 
است. مردم و کارآفرينان درحال حاضر در مورد 
آينده نگراني دارند. به وضعيت کالاها دقت کنيد 
که چطور اس��ت. ام��روز هم احتکار خانگي، هم 
قاچاق مواد غذايي و سوخت و هم خروج سرمايه 
از کش��ور داريم. همه اينها ناش��ي از يک وضعيت 
رواني است که به مردم هشدار مي دهد، در آينده 

وضع بدتر خواهد شد. ...

��� کم�ي از فضاي فعلي اقتصاد فاصله بگيريم. 
تحريم هاي آمريکا آبان ماه شروع مي شود و از 
آن زمان ممکن اس�ت که اقتصاد ايران، فش�ار 
بيشتري را تحمل کند. با توجه به همه شرايطي 
که اتفاق افتاده ، فکر مي کنيد که آبان چه اتفاقي 
براي بازار ايران رخ دهد و چه عکس العملي را 

از بازار انتظار داريد؟
س��يزده آبان روزي اس��ت که آمريکا اعلام کرده 
تحريم ها را عملياتي مي کند؛ اما به نظر مي رسد 
آنچه آمريکا مي خواسته در حوزه اقتصادي عليه 
ايران انجام دهد، تا به حال انجام ش��ده اس��ت. 
احتمالًا در آن تاريخ خاص با مساله جديدي مواجه 

نخواهيم ش��د؛ چراکه آمريکا مي خواسته فروش 
نفت ايران کم ش��ود که ش��ده و نقل و انتقالات 
پولي هم انجام نمي شود که اصولا شرکت هاي 
بزرگ را تحت الشعاع قرار دهد؛ پس بحث اصلي، 
رواني اس��ت. البته ما هنوز نمي دانيم پس از آغاز 
تحريم ها بازهم بحث رواني چگونه بروز خواهد 
ک��رد و نمي ت��وان پيش بيني کرد که چقدر موثر 
واقع مي شود؛ اما در بحث اقتصادي، هر آنچه که 

بايد اعمال مي شده، انجام شده است. 

ش�ما رئيس اتاق بازرگاني تهران هس�تيد.  ���
ح�س فع�الان اقتصادي نس�بت ب�ه وضعيت 

کنوني اقتصاد ايران چيست؟
بر اساس نظرسنجي که در اتاق بازرگاني تهران 
از مي��ان فعالان بخش خصوصي انجام داده ايم، 
آنه��ا در مورد آينده کس��ب وکار بس��يار بدبين و 
نااميد هستند. البته اين موضوع صرفاً وابسته به 
تحريم ها نيست؛ بلکه اين افسردگي و خستگي که 
در بخش خصوصي اعم از توليدکننده، واردکننده 
و صادرکننده، آشکارا قابل مشاهده است نشان از 
وضعيت فعاليت هاي اقتصادي در چند ماه گذشته 
دارد. مشکلات جدي اخير در حوزه اقتصاد، عدم 
تصميم گي��ري و تصميمات متناقض، آثار منفي 
ش��ديدي بر فعالان اقتصادي داش��ته و اين امر 
سبب شده تا بسياري از کارخانجات تعداد زيادي 

از نيروهاي خود را تعديل کنند. ...
 

اگر وزير اقتصاد بوديد، چه نس�خه اي براي  ���
اقتصاد ايران مي پيچيديد؟

وزير اقتصاد نيس��تم و قرار هم نيس��ت به وزارت 
اقتص��اد ب��روم. معتقدم در عي��ن حالي که بحث 
تحريم، مس��ائل اقتصادي و بالا رفتن قيمت ارز 
لطم��ه زيادي به بخ��ش خصوصي وارد آورده و 
تهدي��دي ج��دي ايجاد کرده اس��ت؛ مي توان از 
اين وضعيت به مانند يک فرصت اس��تفاده کرد. 
اکنون با وجود مشکلات، زمان مناسبي براي آغاز 

اصلاحات ساختاري در اقتصاد است.

��� از کجا بايد شروع کنيم؟
 مث��لًا از ح��وزه ص��ادرات که اکن��ون با توجه به 
قيم��ت ارز، ه��ر کالايي ک��ه بتوانيم صادر کنيم، 

صرفه اقتصادي دارد.
 

��� بخش�نامه هاي دول�ت ب�ر روي ممنوعي�ت 
صادرات، اجازه رشد اين فضا را مي دهد؟

 اولًا بايد بر اين نکته تاکيد کرد فردي که صادرات 
انج��ام مي ده��د، بايد ارز خود را به داخل کش��ور 
برگرداند. بنابراين موانع صادراتي را بايد برداريم 
ن��ه اي��ن که پيمان س��پاري ارزي ايجاد کنيم. در 
طول س��ال هاي گذشته همواره به واردات يارانه 
پرداخت ش��ده و يکي از دلايلي اس��ت که کشور 
نتوانس��ته رشد بيش��تر داشته باشد، همين يارانه 
دادن با ارز ارزان بوده است. اکنون بهترين موقع 
اس��ت که مي توان کش��ور را ساخت، توليد را چند 
برابر کرد و صادرات غيرنفتي را رونق داد. معتقدم 
ک��ه مي تواني��م در همين وضعيت هم، کش��ور را 
بسازيم؛ به شرط اينکه موانع پيش روي صادرات 
را برداري��م. ب��ا توجه ب��ه قيمتي که ارز پيدا کرده 
اس��ت، مي ت��وان رقبا را از مي��دان به در کرد؛ به 
ش��رط اينکه موانع را از س��ر راه صادرات برداريم 
و تهدي��د اکن��ون را ب��ه فرصت تبديل کنيم. اين 
کار را ترکي��ه در ده��ه ۱۹8۰ تجربه کرد و س��ه 
ميلي��ارد دلار ص��ادرات خود را به نزديک به ۱۶۰ 

ميليارد دلار رساند. 

رییس اتاق بازرگانی تهران تشریح کرد؛

تبدیل تهدیدها به فرصت، با رفع موانع صادراتی

عض��و کميس��يون صنايع و مع��ادن مجلس 
گفت: نمايندگان مجلس اعتراض خود درباره 
احتم��ال معرفي »رضا ويس��ه« براي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت را به گوش دولتي ها 

رسانده اند.
ن��ادر قاض��ي پور در گفتگ��و با مهر با تأکيد بر 
ضرورت معرفي هرچه س��ريع تر وزراي کار و 
اقتصاد از س��وي دولت، اظهار داش��ت: جاي 
تاس��ف اس��ت که دو وزارتخانه بزرگ کشور 

يعن��ي کار، تع��اون و رفاه اجتماع��ي و اقتصاد و امور دارايي وزير 
ندارند.

وي ب��ا انتق��اد از روي��ه دول��ت در معرف��ي وزرا ادام��ه داد: انتظار 
م��ا اي��ن ب��ود که رئي��س جمهور يا حداقل معاون��ان وي پيش از 
معرفي رسمي وزرا، با کميسيون هاي تخصصي مجلس جلسه اي  
مي گذاشتند و با هماهنگي هاي لازم، نظر مجلس را هم درباره 

گزينه هاي پيشنهادي خود جويا مي شدند.
عض��و کميس��يون صنايع و معادن مجلس، ب��ا تاکيد بر اينکه ما 
بايد به دولت کمک کنيم تا مش��کلات عديده پيش روي کش��ور 
را ح��ل و فص��ل کن��د، تصريح کرد: رئيس جمه��ور بايد افرادي 
کارآمد، باس��ابقه و پاکدس��ت را براي اين وزارتخانه ها به مجلس 
معرفي کند و اين افراد بايد در وهله اول روحيه مبارزه با مفاسد 

اقتصادي را داشته باشند.
قاض��ي پ��ور با تأکيد بر ضرورت معرفي افرادي متخصص براي 

وزارتخانه ه��اي کار و اقتص��اد، بيان کرد: اين 
وزرا نبايد مانند وزراي گذش��ته باشند که پس 
از رأي اعتم��اد ب��ه مجلس پش��ت کنند، بلکه 
باي��د هم��واره مجلس را در رأس امور بدانند و 

با نمايندگان مشورت کنند.
نماين��ده مردم ارومي��ه در واکنش به احتمال 
معرفي رضا ويسه براي وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت گف��ت: از زمان��ي که بحث احتمال 
معرفي اين فرد براي وزارتخانه مذکور مطرح 
شد، اکثريت نمايندگان مجلس مخالفت خود را به معاونان رئيس 

جمهور اعلام کرده اند.
وي در پاس��خ به س��ؤالي مبني بر اينکه آيا شائبه دوتابعيتي بودن 
ويس��ه منجر به مخالفت نمايندگان با معرفي وي براي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ش��ده اس��ت، تصريح کرد: بيشتر از آنکه 
مس��ائل سياس��ي درباره اين ش��خص مدنظر نمايندگان باش��د، 
عملک��رد نامطل��وب اين فرد در صنعت خودروس��ازي مدنظر ما 

بوده است.
عض��و کميس��يون صنايع و مع��ادن مجلس تأکيد کرد: علي رغم 
آنکه دولت با مجلس براي معرفي وزراي خود مش��ورتي نکرده 
اس��ت اما نمايندگان احس��اس وظيفه ش��رعي کردند و با مطرح 
شدن نام ويسه براي وزارتخانه مزبور، اعتراض خود درباره اين 
فرد را به گوش دولتي ها رساندند، اما معلوم نيست که در نهايت 

اين گزينه از سوي دولت منتفي شده است يا خير.

مخالفت شديد نمايندگان با گزينه احتمالي وزارت صنعت
مع��اون وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت و 
مديرعام��ل س��ازمان صناي��ع کوچ��ک و 
ش��هرک هاي صنعتي گفت: توسعه نواحي 
صنعت��ي ب��ه ويژه در مناطق روس��تايي با 
هدف کمک به اقتصاد و معيش��ت ساکنان 
اي��ن مناط��ق در اولويت برنامه هاي دولت 

قرار دارد.
 ص��ادق نجف��ي در گفت و گو با ايرنا اظهار 
داش��ت: توسعه شهرک ها و نواحي صنعتي 
در دس��تور کار دول��ت ق��رار دارد و در اي��ن 
راس��تا اقدامات خوبي صورت گرفته است. 
وي اضاف��ه کرد: توس��عه نواحي صنعتي و 
راه اندازي صنايع کوچک در کنار روستاها 
مي تواند مکمل بخش کشاورزي و موجب 

رونق اقتصادي شود. 
مديرعام��ل س��ازمان صناي��ع کوچ��ک و 
ش��هرک هاي صنعتي ادامه داد: در شرايط 
کنوني حفظ صنايع کوچک و متوسط بسيار 
بر احداث شهرک ها و نواحي ارجعيت دارد 
و در اين راس��تا طرح نوس��ازي و بازسازي 

صنايع کوچک را در دست اجرا داريم.
نجفي با اش��اره به نقش اس��تارت آپ ها و 
ش��رکت هاي دانش بنيان در رونق اشتغال 

و توليد کشور گفت: حمايت و پشتيباني از 
اي��ن حوزه ها از ديگر طرح هاي اولويت دار 

دولت تدبير و اميد است. 
مع��اون وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت به 
تقويت ارتباطات تجاري بين المللي تاکيد 
کرد و افزود: بر اس��اس برنامه ريزي هاي 
انجام ش��ده توسعه ارتباطات با کشورهاي 
خارجي به ويژه آلمان، اتريش، کره جنوبي 
و ژاپن را با هدف کمک به صنايع کوچک 
و همچنين گس��ترش تبادل کالا و نقل و 

انتقال بانکي دنبال مي کنيم. 
ب��ه گزارش ايرنا، 8۴ هزار واحد صنعتي در 
کشور فعاليت مي کنند و ۹3 درصد صنايع 
کشور را صنايع کوچک تشکيل مي دهند. 

توسعه نواحي صنعتي در روستاها اولويت دولت است


